
Krmilo Avtomontaže so
prevzeli upniki

Čeprav situacija v delovni organizaciji Avtomoataža ni bila pred dobrim
mesecem in pol nič manj rožnata kot je sedaj, saj je bila že prej pod začasni-
mi ukrepi družbenega varstva zaradi izgube v TOZD Tovarne vozil, ji je bil
$ sklepom skupščine občine Ljubljana-Siška s 15. majem t.l. ponovno izre-
čen, ker sta se mu pridružila z izgubo še dva tozda. Razlog za dodatni ukrep
je bil izrečen tudi zato, ker so se naloge u prejšnjega sklepa o sanaciji in fi-
nančni konsolidaciji DO prepočasi uresnkfevale. Tokrat so delovno organia-
zcijo pravzprav prevzeli upniki, kar je novost v naši dosedanji praksi in je
povsem v skladu z Zakonom o podjetjih, v razvitem svetu pa je v takih pri-
merih to nekaj povsem normalnega. Nekaj več o teh ukrepih nam je pove-
dal predsednik začasnega kolektivnega organa RADO LIPIČAR.

Ljubljanska banka — Gospodar-
ska banka Ljubljana je ta hip najve-
čji upnik Avtomontaže, saj ima kar
dve tretjini vseh terjatev, delovna
organizacija pa je skoraj brez vsa-
kih trajnih lastnih sredstev, zaradi
česar finančno ne more normalno
poslovati. Upniki so ugotovili, da se
jim uvedba stečaja ne izplača, ker bi
s tem preveč denarja izgubili. Raje
so se odločili podjetje prevzeti in ga
do konca junija t.l. finančno kon-
solidirati, reorganizirati ter ga uspo-
sobiti za uspešno poslovno usmeri-
tev. Skladno z uvajanjem podjetniš-
tva v sferi lastništva, trga in krože-
nja kapitala ter delovne sile, se na-
meravajo docela podrediti novemu
razmišljanju in pojmovanju ekono-
mije.

Izčrpane samoupravne pravice
Ker zakonski predpisi o prometu

z vrednostnimi papirji in z delnica-
mi še niso sprejeti, nameravajo up-
niki vse svoje terjatve spremeniti v
trajni vložek kapitala, bodisi v obli-
ki obveznic ali kasneje v delnice ter
bodo v smislu zakona o podjetjih s
tem postali sorazmerni lastniki fir-
me. Delovna organizacija je namreč
doslej razpolagala predvsem s tujimi
sredstvi. Večina jih je v obliki krat-
koročnih kreditov banke ali sredstev
upnikov za neplačane dobave mate-
riala za proizvodnjo. Njeno aku-
mulativnost so izpodjedale visoke
obresti. Z novo obliko lastništva,
trajnim vložkom kapitala, bodo te
obresti odpadle in se bo tako pove-
čala akumulacija. Seveda se v tem
primeru spremeni položaj prejšnjih
upnikov v vlogo delničarjev, ki bo-
do imeli kot lastniki, pravico do vpli-
va na upravljanje s podjetjem.

Na vprašanje, kakšna bo v takem
podjetju oblika upravljanja in če s
tem ne bo suspendirana pravica sa-
moupravljanja, je pojasnil, da je
takšna bojazen odveč. Nasprotno,
je dejal, treba ga je le prilagoditi.

V konkretnem primeru bodo
lastniki kapitala gospodarski su-
bjekti z družbeno lastnino. Povedati
je treba odkrito, je rekel, da je de-
lovni kolektiv te delovne organizaci-
je izcrpal svoje samoupravne pravi-
ce, ker je zapravil kapital s tem, ko
je družbena sredstva nesmotrno
uporabljal, saj se trajneje niso ob-
navljala, še manj povečevala, če-
prav so za to bili dani vsi pogoji. V
takih razmerah je nastopil čas, da
imajo pri svojih terjatvah končno
vpliv in pravico ravno upniki tako
kot drugje v razvitem svetu. Samo-
upravljanje bo kolektiv lahko uve-
ljavljal, vendar v sorazmernem delu
svojega kapitala in uspešnosti po-
djetja. Upniki so ugotovili, da so
pogoji za uspešno poslovanje po-
djetja dani, saj za njegove izdelke
tržišče obstoji, ima tudi ustrezno
tehnologijo, manjka mu le kvantum
ustreznih strokovnih kadrov z viso-
kim znanjem. Preveč bi bilo napo-
vedovati uspehe v kratkem obdo-
bju, pravi, kajti za vzpostavitev dol-
goročne perspektive, so potrebne te-
tneljne predpriprave in reorganiza-
cije. Glede nasprotovanja začasne-
mu ukrepu družbenega varstva ko-
lektivov dveh TOZD, katerega sta
utemeljevala na protestnem shodu v
dvorani občinske skupščine, zatrju-
je, da ni upravičeno glede na rezul-
tate poslovanja, sicer pa sta za sta-
nje subsidiamo odgovorna v okviru
delovne organizacije in v skladu z
zakonskimi predpisi.

Različna stališča o uvedbi
začasnih ukrepov varstva

Predsednik Izvršnega odbora
konference ZSS Avtomontaže, Ia-
dor Zupan je pojasnil, da sindikat
ne more ocenjevati pravilnost stro-

kovne utemeljitve ukrepa, čeprav ga
je1 načelno podprl, vendar s pogo-
jem, da bo vsem delavcem 2400
članskega kolektiva zagotovljena
socialna vamost. Zavedajo se, da bi
upniki pred sodiščem svoje terjatve

uveljavili, to pa bi pomenilo stečaj
in prekinitev delovnega razmerja
vseh zaposlenih. Čeprav v sklepu
občinske skupščine niso zajete zah-
teve njihovega sindikata, jih bodo
uveljavljali v času trajanja ukrepov.
Zahteval bo, da se zaposlenim zago-
tovi za normalen delovni čas takšen
osebni dohodek, ki ji bo zagotavljal
socialno vamost. Pri reorganizaciji,
naj ne bi bil prvi cilj odpuščanje de-
lavcev, pač pa iskanje in uvajanje
dopolnilnih programov proizvodnje
ter prekvalifikacije tistih delavcev,
ki bi sicer postali tehnološki višek.
Prav tako se bo sindikat zavzemal,
da bi bili zaposleni tudi v času velja-
ve teh ukrepov redno informirani o
doseženih uspehih, da bi bili za cilje
motivirani. To bi gotovo pozitivno
vplivalo tudi na kolektiva tistih dveh
TOZD, ki se hočejo izločiti iz delov-
ne organizacije.

Zglasili smo se v TOZD Kovi-
narstvo MAJA in povprašali o ra-
zlogih, zaradi katerih se hočejo izlo-
čiti iz DO Avtomontaža.

,,V naši temeljni organizaciji
združenega dela nismo bili nikoli v
finančnih težavah in nas zato ne bi
smela zadeti subsidiarna odgovor-
nost", nam je zatrjeval Lovro Štaj-
ner, ključavničar in predsednik OO
ZSS. ,,Trditve v predlogu za sklep
občinske skupščine niso resnične.
Očitek, da so se osnovna sredstva
povečala brez ustreznih dolgoročnih
virov ne ustreza resnici, saj smo jih
vlagali le v izboljšanje delovnih po-
gojev. Zato trdim, da je tovariš Li-
pičar s svojo razlago zavedel delega-
te občinske skupščine," zatrjuje naš
sogovornik. Pri tem je poudaril, da
so imeli s TOZD Tovama vozil
skupni prograin edino za izdelavo
podvozij, katere naj bi itak zanje
začel izdelovati TAM Maribor od
leta 1990 kakor jih je seznanil glavni
direktor in jim naročil, naj si sami
iščejo nove proizvodne programe.
Ker so prepričani, da imajo v svoji
dejavnosti sami možnost najti trži-
šče, so 9. 5. t.l. sklenili, da bodo za
25. 5. t.l. razpisali referendum o
izločitvi, je razlagal.

Ključavničar, Karii Rožman, na-
mestnik predsednika OO ZSS pa je
svojega predgovornika dopolnil:

"Zdi se nam krivično in nepošte-
no, da bi morali nositi posledice
ukrepa družbenega varstva glede na
naša dosedanja odrekanja in da
smo poslovali dobro. V delovni or-
ganizaciji so nas izkoriščali ter na
naš račun najemali kredite za druge
TOZD-e brez soglasja našega orga-
na samoupravljanja. Takšen primer
je bil kredit od Petrola Ljubljana za
potrebe TOZD-ov Tovarna grelnih
naprav ter Utensilije, katerega še se-

daj odplačujemo. Od TOZD To-
varne vozil že 3 tekoče mesece ni-
smo dobili plačani naših storitev,"
je dokazoval upravičenost zahtev
po izločitvi in zakaj menijo, da so
po krivici prizadeti.

Ta trenutek ni lahko napovedo-
vati, kako se bo spor o izločitvi Ko-
vinarstvo MAJA ter Trgovina-
servis, ki ima iste razloge, končal,
ker bo o tem morala odločati prav-
na stroka. Toda vseeno bi v obeh
kolektivih veljalo trezno razmisliti,

če je glede na perspektivo, ki se obe-
ta v bodoče Avtomontaži, takšna
odločitev modra in koristna. Zave-
dati bi se morala, da bo prihodnost
tžnega gospodarjenja tudi čas vsa-
kršnih preizkušenj.

Ivo Osolnik


